
جانشان را كف دستشان گرفتند و براي دفاع از 
وطن، از همه زندگي شان گذشتند؛ ايثارگراني 
كه در روزهاي جنگ، خانواده هايش�ان را تنها 
گذاش�تند بايد امروز ب�ه جب�ران زحماتي كه 
كش�يدند در رفاه زندگي كنند، اما متأسفانه به 
جاي »آرام�ش«، اضطراب تأمي�ن هزينه هاي 
زندگ�ي  درگيرش�ان كرده اس�ت و آن ط�ور 
كه مي گويند ش�رمنده همس�ر و فرزندانشان 
ش�ده اند. تعداد زي�ادي از ايثارگ�ران از غفلت 
مس�ئولان نس�بت به خودش�ان گلايه دارند و 
نمي دانند كه بايد اعتراضشان را به كجا ببرند؟!

سال هاي گذش��ته، چند تجمع مقابل بنياد شهيد 
برگزار شد كه ثمره چنداني براي ايثارگران نداشت، 
اما همين تجمع ايثارگران تبديل به خوراك خبري 
براي رس��انه هاي معاند شد. متأس��فانه مسئولان 
براي تكرار نش��دن تجمعات اعتراض��ي ايثارگران 
نيز اق��دام مؤثري انجام نداده اند و ح��الا ايثارگران 
مي گويند ك��ه صبرش��ان از وعده ه��اي بي عمل 
مس��ئولان و بي انصافي هايي كه در حق شان شده 

لبريز شده است. 
 جز حمايت ه�اي لفظي هي�چ حمايتي از 

ايثارگران نشده است 
آقاي نعمتي كه جانباز دو چشم نابينا و دو دست قطع 
است، درباره شرايط زندگي اش به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »من فوق ليسانس حقوق دانشگاه تهران 
و جزو شناگران قهرمان كشوري نابينايان هستم، 
يعني تنها نابينايي كه در س��طح كشور توانسته 7 
كيلومتر در آب هاي آزاد شنا كند، اما در اين شرايط 
هم هيچ كدام از مس��ئولان دولتي يا سازمان بنياد 
شهيد به س��راغ من نيامدند تا از من تقدير كنند يا 
حداقل بگويند كمكي نياز دارم يا ن��ه! در  صورتي  
كه شايد اگر چنين كاري از سوي شخصي در نقطه 
ديگري از دنيا انجام مي شد، مسئولان آن كشور از او 
تقدير و تشكر مي كردند و از هيچ كاري براي كمك 

به او دريغ نمي كردند.«
او ادامه مي دهد:  »من از دول��ت گلايه دارم؛ نه اين 
دولت و آن دولت، از همه دولت ه��ا كه توجهي به 
جانب��ازان نكرده اند. در حالي ك��ه وظيفه دولت ها 
اجراي قوانين است، از قانوني كه به نفع ايثارگران 

است، سرپيچي كرده اند.«
اين جانباز بالاي 70 درصد ادامه مي دهد: »مدرك 
كارشناسي ارشد دارم، اما حقوقم از يك آبدارچي در 
بنياد شهيد كمتر است. متأسفانه چارت حقوقي كه 
براساس قانون مديريت كشوري تعيين شده است، 
در مورد جانبازان رعايت نمي ش��ود و اين مس��ئله 

مشكلات زيادي را براي ما ايجاد كرده است.«
آقاي نعمتي با گلايه از حمايت نكردن مس��ئولان 
مربوطه اظهار مي دارد: »متأسفانه جز حمايت هاي 
لفظي از سوي مسئولان، »در عمل« هيچ حمايتي 
از ايثارگران نشده اس��ت و تنها س��ال  به  سال و در 
مناسبات مختلف آن  هم در رس��انه ها به ما توجه 
مي ش��ود. مثلًا در مناس��بات خاص به تعدادي از 
جانبازاني كه اعتراضي به وضع موجود نمي كنند، 
س��رزده مي ش��ود و م��ورد تقدي��ر و تش��كر قرار 

مي گيرند!«
اين ايثارگر به مشكلاتي كه در زندگي شخصي اش 
دارد، اشاره مي كند و مي گويد: »سه فرزند محصل 
دارم و بايد براي هر كدامش��ان 12 ميليون تومان 
هزينه سرويس مدرسه بدهم؛ در حالي كه پيش تر 
مدارس شاهد، پولي بابت سرويس نمي گرفتند، اما 
امسال هزينه س��رويس اضافه شده است! در كنار 
اينها، هزينه هاي تحصيل فرزندان و خورد و خوراك 
و درمان هم اضافه مي ش��ود. اين در حالي است كه 

حقوق من كمتر از 10 ميليون تومان است.«
او ادامه مي دهد: »من نه چشم دارم و نه دست. در 
چنين ش��رايطي پدر و مادر پي��ري دارم كه تحت 
تكفل من هس��تند. پدرم پاركينس��ون دارد و بايد 
پرستار داشته باشد، اما از عهده هزينه هاي پرستار 
برنمي آيم و خودم بايد اموراتش را با شرايطي كه دارم 
انجام دهم! در اين مورد نيز بنياد شهيد هيچ كمكي 

به من نكرده است.«
 وضعيت زندگي ايثارگران نامناسب است

آقاي نعمتي با اشاره به اينكه درگير ديسك گردن 
و كمر شده اس��ت، مي گويد: »من از بنياد شهيد و 
مسئولان دولتي مي خواهم كه قانون را رعايت كنند 
و حق و حق��وق ما را طبق آنچه قانون گفته اس��ت 
تعيين و واريز كنند، اما برخي از مديران در سازمان، 
م��ا را زياده خواه مي دانن��د و رفتار شايس��ته اي با 
ما ندارند.« اي��ن ايثارگر ادامه مي ده��د: »قوانين 
بين المللي مي گويد مجروح جنگ��ي بايد در رفاه 
باش��د و در آرامش اعصاب زندگي كند. همچنين 
نبايد در تأمين هزينه هايش مشكلي داشته باشد، 
اما زندگي ما كاملاً با اين شرايط متفاوت است و ما از 
صبح هنگام بايد درگير تأمين هزينه هاي زندگي يا 

شرمنده زن و فرزندمان باشيم.«
او با گلاي��ه از بي تفاوتي بنياد ش��هيد نس��بت به 
مناسب س��ازي منازل ايثارگران مي گويد: »بنياد 
ش��هيد دغدغه اي براي مناسب س��ازي خانه هاي 
ايثارگران ن��دارد. اين س��ازمان مي گوي��د در اين 
خصوص پول ندارد و فقط در حد 10 ميليون تومان 
مي تواند كمك كند! مبلغي كه شايد با آن بتوان ديوار 

را رنگ زد، نه اينكه خانه را مناسب سازي كرد.«
آقاي نعمتي با اشاره به اينكه بوق و كرناي مسئولان 
زياد است، اما جانبازان با وضعيت نامناسب زندگي 
مي كنند، اظه��ار مي دارد: »هر چن��د وقت يك بار 
مسئولان پشت تريبون مي آيند و كارهاي نكرده شان 
را تبليغ مي كنند. در حالي كه آنها حرف هايشان را 
عملي نكرده اند، طوري جلوه مي دهند كه گويا ما در 
ناز و نعمت زندگي مي كنيم و فقط وجهه ما را نزد 

مردم خراب كرده اند.«
او صدايش بغض آلود مي ش��ود و با بيان اينكه اگر 
زمان به عقب بازگردد نيز ب��از هم به ميدان جنگ 
خواهد رفت، مي گويد: »من آن روزها براي وطن و 
ناموس به جنگ رفتم، امروز هم جنگ شود، حتماً 
در صف اول خواهم رفت تا باز هم بجنگم، اما وقتي 
زندگي مان تأمين نمي ش��ود، براي فرزندانم سؤال 
است كه چرا سلامتي ام را از دست داده ام؛ ريه، چشم 
و دستانم را از بين برده ام، اما مسئولان هيچ سراغي 

از من نمي گيرند؟«
 درخواست ايثارگران براي اجراي قانون

در ماده 26 قانون جامع خدمات رساني به ايثارگران، 
مصوبه سال 76 مشخص ش��ده بنياد شهيد براي 
جانبازان ب��الاي 50 درصد و برخ��ي جانبازان زير 
50درصد كه نياز به نگهداري دارند، ماهانه حقوقي 
براب��ر حداقل حق��وق كارگر مصوب و به حس��اب 
جانبازان واريز كند. در همين قانون بند ديگري به نام 
بند همياري وجود دارد كه طبق آن همسر جانبازان 
از حقوقي معادل همين حق��وق برخوردار خواهد 
شد.  در سال هاي گذش��ته و معمولاً خردادماه هر 
سال، بودجه بنياد شهيد اعمال و مبالغي به حساب 
جانبازان واريز مي كرده اس��ت، امس��ال اما اين كار 
انجام نشد. آنطور كه برخي از ايثارگران مي گويند 
سازمان برنامه و بودجه موافق افزايش 10 درصدي 
حق پرستاري ايثارگران بوده است. طي جلساتي كه 
نمايندگان جانبازان با مسئولان گذاشته اند و نامه 

سرگشاده اي كه به رئيس جمهور و رئيس سازمان 
برنامه و بودجه نوشته اند، درخواست اجراي قانون 
براي حقوق ايثارگران را داشتند. پس از آن سازمان 
برنامه  و  بودجه اعلام كرده كه با افزايش 38 درصدي 
حق پرستاري ايثارگران موافق است، اين در حالي 
است كه بند همياري در حقوق ايثارگران هيچ گونه 

افزايشي نداشته است. 
 يك ايثارگ�ر: افزاي�ش 38 درصدي حق 

پرستاري كمتر از قانون است
آقاي صبوري يكي از جانبازان 65 درصد به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »در سال هاي گذشته دولت هاي 
مختلف آمدند و رفتن��د اما نمي دانيم مش��كل از 
كجاست كه پرداخت حقوق پرستاري جانبازان به 
درستي انجام نمي شود! مشخص نيست كه رئيس 
سازمان برنامه  و  بودجه چطور مي گويد كه بودجه در 
اين خصوص پيش بيني نشده بود. اين حرف ها براي 

ما باورپذير نيست.«
او ادامه مي دهد: »به نظر من در بنياد ش��هيد فقط 
»ويلچر« و »جانباز 70 درصد به بالا« مهم اس��ت، 
چراكه شخصي با يك دس��ت از بازو قطع شده كه 
نمي تواند دست مصنوعي بگذارد، 50 درصد جانباز 
تعيين شده است و حمايت چنداني از او نمي شود.«
اين ايثارگر با اشاره به وعده هاي بي عمل مسئولان 
اظهار م��ي دارد: »مدير كل دفتر برنام��ه  و  بودجه 
بنياد شهيد و امور ايثارگران از افزايش 38 درصدي 
حق پرستاري جانبازان خبر داده و آقاي قاضي زاده 
هاش��مي هم اعلام كرده كه اي��ن افزايش حقوق 
اعمال شده است. اما آن چيزي كه در فيش حقوقي 
ايثارگران و واريز حقوق مردادماه شان وجود دارد، 
نشان مي دهد هيچ افزايشي در حق پرستاري صورت 
نگرفته است. اين در حالي است كه اگر افزايش 38 
درصدي حق پرستاري اعمال شود، باز هم كمتر از 

آن  چيزي است كه در قانون وجود دارد.«
 پاداش پايان خدمات هنوز بعد از 10 س�ال   

واريز نشده است!
در همين رابطه يوس��ف مجتهد، جانباز 60 درصد 
كه به صورت ج��دي پيگير مطالب��ات ايثارگران 
اس��ت به خبرنگار »جوان« مي گويد: »متأس��فانه 
كوتاهي هاي مس��ئولان موجب نارضايتي جامعه 
ايثارگران از آنها شده اس��ت، چراكه اقدامات انجام 
شده از س��وي مس��ئولان در جهت تضييع حقوق 
جانبازان بوده است. از طرفي پاداش پايان خدمت 
بسياري از ايثارگران بيش از 10 سال است پرداخت 
نشده و اين در حالي است كه اين مبالغ با گذشت 
چندين سال، ارزش واقعي خودش را از دست داده، 
يعني اگر ايثارگران همين فردا ه��م پاداش پايان 

خدمتشان را بگيرند، بي ارزش شده است.«
او ادامه مي دهد: »بي توجهي ب��ه ايثارگران هم در 
حق همياري و هم در حق پرستاري بوده، حتي در 
كمك معيشت ايثارگري نيز بي انصافي شده است. 
اين مس��ائل در تمام دولت ها وجود داشته و تراكم 
آن به دولت فعلي رسيده است. ديگر صبر و حوصله 
ايثارگران كم ش��ده و وعده هاي مس��ئولان را باور 
نمي كنند. متأسفانه بسياري از ايثارگران در كنار ما 
نيستند و »شهيد« يا »فوت« شده اند؛ آن  هم بدون 

اينكه پاداش پايان خدمتشان را گرفته باشند؛ چنين 
رفتاري شايسته ايثارگران نيست.«

مجتهد با گلايه از اقدامات رئيس سازمان برنامه  و  
بودجه مي گويد: »مهم ترين ش��خصي كه مسئول 
و مقصر در مشكلات امروز ايثارگران است، رئيس 
سازمان برنامه  و  بودجه در زمان دولت هاي دوازدهم 
و سيزدهم و تيم آنها اس��ت. آنها يا در تأمين منابع 
ناكارآمد هس��تند يا حتي غرض ورزي خواسته يا 

ناخواسته دارند.«
اين ايثارگر ادامه مي دهد: »اگر تيم تش��كيل شده 
در س��ازمان برنامه  و  بودجه با حسن نيت با ما رفتار 
مي كردند، صبر بيشتري داشتيم، اما به قدري ما را 
درگير مشكلات كرده اند كه ديگر براي مسئله درمان 
نيز با مشكلاتي مواجه شده ايم، زيرا كه بسياري از 
مراكز درماني با بيمه ايثارگري فسخ قرارداد كرده اند. 
اين مسائل است كه باعث شده ما دچار ترديد شويم 

كه آيا واقعاً منابع مشكل دارد يا مديريت؟!«
او اظهار مي دارد: »چطور س��لبريتي ها ، بازيگران و 
بازيكنان معروف به راحتي ميلياردها از منابع بودجه 
عمومي مي خورند و دو قورت  و  نيمش��ان هم باقي 
است، اما نوبت به مادر ش��هيد يا ايثارگر و آزاده كه 

مي رسد مبالغ نصفه  و  نيمه واريز مي شود.«
 قياس حق�وق ايثارگ�ران با اضاف�ه كاري 

مسئولان دولتي
مجتهد، حقوق ايثارگري را با اضافه كاري مسئولان 
دولتي قياس مي كند و مي گوي��د: »من يك روز به 
آقاي نوبخت گفتم كه حقوق جانبازان 70 درصد 
نخاعي يك س��وم اضافه كار آقايان هم نمي ش��ود. 
چطور از او توقع دارن��د كه با اين حقوق زندگي اش 

را مديريت كند؟«
اين جانباز 60 درصد با گلايه از نمايندگان مجلس 
مي گويد: »اگر نمايندگان مجلس دغدغه اي براي 
حل مش��كلات ايثارگران دارند، نظارت بر اجراي 
قانون را تقويت كنند، آنها بايد مسئولان مربوطه را به 
مجلس بكشانند و آنها را بازخواست كنند. يا سازمان 
بازرس��ي كل كش��ور كه مي داند حقوق ايثارگران 
تضييع شده اس��ت، با ترك فعل مسئولان برخورد 
كند. مگر ترك فعل جرم نيست؟ چرا با مسئولاني 
كه با ترك فعل خودشان مشكلاتي را براي ايثارگران 

ايجاد كرده اند، برخورد نمي شود؟«
او در پايان مي گويد: »عمده مسئولان را در خصوص 
رس��يدگي نكردن به ايثارگران غافل مي دانم. هم 
مجلس، هم مجموعه هاي نظارتي و هم مجموعه هاي 
اجرايي در كشور نسبت به ايثارگران غفلت داشته اند. 
مجلس كه فقط نبايد قانون تصويب كند و به دولت 
بفرستد. پس نظارت بر اجراي قانون چه مي شود؟«

 چرا قواني�ن مصوبه ايثارگري به درس�تي 
اجرا نمي شود؟

سيد كاظم موسوي، سخنگوي فراكسيون ايثارگران 
مجلس شوراي اس��لامي درباره لزوم رسيدگي به 
مشكلات ايثارگران به خبرنگار »جوان« مي گويد: 
»بنياد شهيد به عنوان متولي ايثارگران بايد با نگاه 
تحولي و نگاه بزرگوارانه اي به اين قشر توجه كند، 
چراكه اين عزي��زان با مش��كلات مختلفي مواجه 
هستند. همچنين دولت بايد مصوبات قانوني مجلس 
را به درستي اجرا كند و به اين قشر دلسوز و فداكار 
بيش  از  پيش توجه داشته باشد و با شتاب بيشتري 

در جهت رفع نيازها و كمبودهايشان قدم بردارد.«
او ادام��ه مي دهد: »مس��ائل معيش��ت ايثارگران 
و دريافتي ماهانه آنها كه بس��يار ناقص اس��ت، از 
اصلي ترين گلايه مطرح شده از سوي آنها است، زيرا 
كه با دريافتي هاي ناقص، گذران زندگي براي آنها و 

خانواده هايشان سخت است.«
موس��وي اظهار مي دارد: »زيرس��اخت ها مي تواند 
فراهم ش��ود و بخش��ي از آن هم فراهم شده است، 
اما در مديريت ها ما به مش��كل بر مي خوريم؛ مثلًا 
اگر ايثارگر كه قطع نخاع يا قطع دست و پا است يا 
شيميايي است، آيا ماهانه پرداختي هاي آنها از آنها 

صيانت مي كند؟!« 
س��خنگوي فراكس��يون ايثارگران درب��اره گلايه 
ايثارگران مبني ب��ر عدم افزايش حق پرس��تاري 
اظهار مي دارد: »افزايش حق پرستاري، حق قانوني 
ايثارگران است كه متأسفانه براساس قانون اعمال 
نشده است. به طور حتم شأن ايثارگران ما بالاتر از 
اين چيزها اس��ت و بايد به آنها رسيدگي بيشتري 
ش��ود. البته آقاي قاضي زاده هاشمي، رئيس بنياد 
ش��هيد به تازگي گفته در حال پيگيري مشكلات 
مطرح شده از سوي ايثارگران است و اميدواريم به 

زودي اين موارد حل شود.«
به گفته موس��وي، اگ��ر م��اده 54 قان��ون جامع 
خدمات  رساني به ايثارگران به درستي آنچه در سال 
89 به تصويب رسيده است، اجرا مي شد، يقيناً بخش 

عمده اي از مشكلات ايثارگران حل شده بود. 
او در پاسخ به اين سؤال كه چه زماني قوانين مصوب 
در خص��وص ايثارگران به درس��تي اج��را خواهد 
ش��د، مي گويد: »مجلس از ابتداي س��ال تاكنون 
پيگير اجراي مصوبات قانوني ايثارگران بوده است. 
نمي توانم زمان مشخصي را اعلام كنم، اما به صورت 
جدي پيگير اين موضوع هس��تيم و اميدواريم كه 

زودتر انجام شود.«
اظه��ارات اين نماين��ده مجل��س در حالي مطرح 
مي ش��ود كه توقع ايثارگران از مجلس نيز نظارت 
پس از تصويب قوانين اس��ت. اين انتظار مي رود با 
توجه بيشتر نمايندگان مجلس و مديران دولتي در 
اين زمينه، مشكلات ايثارگران به زودي حل شود 
تا آنها بتوانند با آرامش خاطر بيش��تري به زندگي 

خود ادامه دهند. 

884984403سرويس اجتماعي
مصائب ايثارگري!

»جوان« در گزارشي به مشكلات جانبازان و ايثارگران و بدقولي هاي مكرر سازمان برنامه  و  بودجه 
براي پرداخت حقوق قانوني شان پرداخته  است 

مهسا گربندي
  گزارش

حسین سروقامت

قديمي ترها! دس�ت مريزاد  كه به ما ياد داديد با مدرن ش�دن 
از سنت ها فاصله نگيريم، به ديگران برچس�ب نزنيم، هنگام 

خميازه دهانمان را با دست بپوشانيم و... 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان را 

برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما زبان بدن يا »ارتباطات غير كلامي« را بلديم؟
مي دانيم تماس چشمي، حركات دس�ت و تن صدا در رساندن 
پيام نقش ايفا مي كنند؟ بلديم با لحن آرام توانايي و اعتماد به 

 نفسمان را به رخ بكشيم؟
مي دانيم صداي لرزان و حركات عصبي نشانگر عدم  صلاحيت 

ما هستند؟
قادريم از ارتباطات غيركلامي براي مصاحبه هاي شغلي استفاده 
كنيم؟ به علائم غيركلامي مخاطب توجه كافي داشته، از نقش 

تماس چشمي براي تمركز بر گفت وگو آگاهيم؟
ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مسائل مهمي وجود دارند كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 
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    حيدري – اهواز:  چرا س��اعت كاري بانك هاي خصوصي و 
دولتي در ش��هر اهواز متفاوت است؟! س��اعت كاري  بانك هاي 
دولتي از 7/30 الي 13/30 است و بانك هاي خصوصي يك ساعت 
بيشتر از بانك هاي دولتي فعاليت دارند. با وجود لغو مصوبه دولت 
براي كم كردن س��اعت كاري بانك ها و ادارات ب��ه دليل پيك 
مصرف انرژي در ماه هاي گرم سال، هنوز بانك هاي دولتي زودتر 
از موعد مقرر بسته مي شوند. با پيگيري اي كه داشتم در جواب 
گفتند هنوز دستوري از وزارت اقتصاد براي برگرداندن ساعت 
كاري به روال قبل نيامده است. از وزارت اقتصاد خواهش مي كنم 

به اين موضوع رسيدگي و مشكل را حل كند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶8۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: 88۴۹8۴۴8 پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

اعتماد اجتماعي
 پشتوانه و سرمايه دولت هاست

از نگاه رفتارشناسي سياسي، يكي از اصلي ترين فرآيند پيشرفت در انجام 
وظايف هر دولت »اعتماد اجتماعي« و توسعه روزافزون آن است. سرمايه 
اجتماعي پش��توانه اصلي هر دولت براي اجراي برنامه هاي اساسي است. 
فاصله گرفتن اكثريت مردم جامعه از دولت مستقر و عدم تعهد به پذيرش 
و اجراي مصوبات و دستورات دولت در شرايط حساس سياسي واقتصادي، 
آسيب هاي قابل توجهي به استحكام و پيشرفت اجرايي وارد خواهد ساخت.  
اولين نشانه وجود و دوام اعتماد اجتماعي، باور نسبت به گفته ها ومصوبات 
يك دولت است و فرار مغزها و س��رمايه هاي انساني همراه با سرمايه هاي 
مالي اولين آثار فقدان اين اعتماد اس��ت. همچنين مراجعه به رسانه هاي 
بيگانه و حتي معاند يكي از آثار كمرنگ بودن اين اعتماد اس��ت. علاوه بر 
اين، مهاجرت هاي قطعي و خانوادگي يكي ديگر از عوارض فقدان يا ضعف 

اعتماد اجتماعي است. 
اينك در آستانه عبور از يك سالگي دولت سيزدهم مي توان بدون تعصب و 
نگاه و قضاوت يك بعدي، صادقانه كارنامه اين دولت را قابل قبول و مثبت 
اعلام كرد. البته توقع حل  و فصل مشكلات چهل ساله و رفع موانع و تنگناها 

در عرض اين مدت كوتاه دور از انصاف و منطق است. 
از دريچه جامعه شناس��ي و تحليل رفتاري حضور رئيس جمهور در تمام 
اس��تان ها و اكثر ش��هرها گام بزرگ و مثبتي در راس��تاي نزديك كردن 
ديدگاه هاي رئيس دولت و مردم است. برخي اين حركت را كاري كم ارزش 

جلوه داده و تلاش مي كنند دستاوردهاي رفتاري آن را ناديده بگيرند. 
حالا ديگر رئيس جمهور به  خوبي مي تواند در مورد هواي غبار آلود و نفسگير 
خوزستان و كم آبي و مشكلات كشاورزان برنامه ريزي يا اظهارنظر كند. فرق 
بسيار بزرگ بين گزارش هاي مكتوب و ديدار و لمس مشكلات مردم وجود 
دارد.  شايد جوانان دهه 60 و 70 دولت شهيد رجايي را نديده و به  خاطر 
ندارند. اما اينجانب و همسن ها و هم دوره هاي ما به  خوبي علل جاودانگي 
رفتارهاي دولت خدمتگزار را به  خاطر دارند. برداشتن فاصله ها با مردم و 
خروج از دفاتر لوكس و خوش آب  و هوا و رفتن بين مردم، حتي اگر قدمي 
برداشته نشود كه مي شود، خاطرات دولت شهيد رجايي را در اذهان زنده 
مي كند. خيلي يا شايد درصد قابل توجهي از اين مردم مظلوم وحق شناس 
حتي به ش��نيدن درد دل هاي ش��ان راضي بوده، ديدن اوضاع تأسف بار و 
ش��نيدن حكايات غمبار آنها حتي اگر اقدامي براي آنها نشود، مرهمي بر 
زخم دل آنهاست.  اميدواريم جناب رئيسي با دعوت از نخبگان متعهد و 
دلسوخته به تيم هاي اجرايي خود و كوتاه كردن دست هاي رانتخواران و 
فرصت طلبان از دولت خود، مردم را به اميدواري دلگرم كند و اجازه ندهد 

شعله هاي اعتماد اجتماعي خاموش و مردم مأيوس شوند. 
در خاتمه لازم است اش��اره كنم كه دولت ها دير يا زود صحنه سياسي و 
اجتماعي كشور را ترك می كنند و جاي خود را به دولت ديگري مي دهند؛ 
در اين ميان آنچه در اذهان م��ردم و اوراق تاريخ باق��ي مي ماند، كارنامه 
خدمتگزاري يا برعكس آن خواهد بود. سعادتمند خدمتگزاراني هستند كه 
از اين فرصت ها و ميزها و مناصب جهت رضاي خداوند كه همانا خدمت به 

بندگان اوست، بهره مي جويند. 
مولاي متقيان علي)ع( در زمينه مس��ئوليت دولتمردان و دامنه رسالت 
سياسي آنها مي فرمايد: »اگر انساني در شرق از گرسنگي بميرد، انسان هاي 
ديگر در غرب او در اين فاجعه ش��ريك و مس��ئول هستند. « و همچنين 
مي فرمايد: »فاجعه عظيم براي دولتمردان سوءتدبير يعني همانا ضعف 
مديريت است.« امروز جمهوري اسلامي ميراث خونبار شهداي گرانقدر و 
بزرگواري است كه با جان و جواني خويش با خدا معامله كردند و اين امانت 
گرانبها را به  دست ما رساندند  و اينك به دستان ما مي نگرند تا ملاحظه كنند 

ما با امانات آنها چه كرديم و چه مي كنيم؟
سيه بخت كسي است كه اين امانت را با بازيگوشي و ضعف ايمان به دست 
بگيرد. لازم است همه مديران در تمام سطوح قبل از تحويل پست و مقام 

چند حركت انجام دهند:
الف: توصيه نامه امام علي)ع( به  مالك اش��تر را نه يك بار كه چندين بار با 

تفكر بخوانند. 
ب: وصيتنامه شهداي ارجمند دكتر بهشتي، شهيد رجايي و باهنر را مطالعه 

و بلكه حفظ كنند. 
تصوير دست قطع شده سليمان دل ها را در مقابل چشمانشان نصب كنند 
و آگاه باشند با اين دس��ت بيعت كردند و نماينده وي هستند، آنگاه كار و 

وظيفه خود را آغاز كنند. 

پاي   3 هزار صنعت آلاينده 
بر گلوي محيط زيست

بيش از 3 هزار صنعت آلاينده در كش�ور وج�ود دارد؛ آلاينده هايي 
كه بر اثر توس�عه ناپايدار در كش�ور به وجود آمده  و موجب شده اند 
توس�عه در كش�ور به قيم�ت تخريب محيط زيس�ت حاصل ش�ود! 
آلودگي هوا، فرونشس�ت زمين و خشكي تالاب ها از جمله معضلات 
محيط زيس�تي اس�ت كه بنا به تعبير معاون محيط زيس�ت انساني 
س�ازمان حفاظت محيط  زيس�ت ناش�ي از بي تدبيري هاي رخ داده 
در ط�ول دهه هاي اخير اس�ت. چالش هاي�ي كه نمي ت�وان براي آن 
معجزه كرد يا قول ه�اي بلندپروازان�ه داد. وي در عين حال از تلاش 
براي جلوگيري از پيش�رفت آلاينده ه�ا و پيدا ك�ردن راهكارهاي 
مناس�ب با اس�تفاده از قوانين موجود خبر داد. به گفته دبير س�تاد 
ملي مقابله با گرد  و  غبار س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت هم س�ال 
1۴01 حدود ۲۷0 ميلي�ارد تومان اعتب�ار براي مقابله با گ�رد و غبار 
تخصي�ص يافته ك�ه بين دس�تگاه هاي مرتب�ط توزيع شده اس�ت. 

چالش هاي حوزه محيط زيست يكي ، دو تا نيست و روز  به  روز هم وضعيت 
بدتر مي شود. از گرد  و  غباري كه در چشم اهالي استان هاي غرب و جنوب 
غربي و از اين طرف استان هاي شرقي همچون سيستان  و  بلوچستان مي رود 
تا تالاب هايي همچون هامون و گاو خوني كه به شوره زار تبديل شده اند و از آن 
طرف چشمه كوهرنگ و درياچه اروميه كه نفس هاي آخرشان را مي كشند. 
خاكمان هم روز به روز رو به فرسايش است، آنچنان كه برخي پيش بيني ها 
معتقدند مناطق مركزي كشور همچون اصفهان ممكن است تا چند سال 
آينده ديگر شرايط مناسبي براي زندگي نداشته باشد و بخش هايي از اين 
مناطق ناگزير به مهاجرت محيط زيستي ش��وند. آب هم كه كم است و به 
واسطه فقدان برنامه هاي آبخيز داري حتي وقتي باران هاي سيل آسا مي بارد 
و روي لب هاي تفتيده زمين سيلاب جاري مي كند، خسارت هاي سيلاب را 
داريم، اما آبش را نه ! در نهايت حتي سيلاب ها هم با بي برنامگي ما نمي توانند 
كم آبي و تشنگي كشور را جبران كنند. خلاصه اينكه از آب، خاك و هوا همه 
و همه با چالش هاي زيست محيطي مواجهيم و بيش از 3 هزار صنعت آلاينده 

در كشور اين چالش ها را جدي تر هم مي كنند. 
 »توسعه ناپايدار« بلاي جان محيط زيست

ايرج حشمتي، معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست 
با اش��اره به اهميت كاهش آلايندگي صناي��ع  گفت: » ابتدا باي��د آنها را 
شناسايي كنيم كه اين مسئله به تقويت پايش و استفاده از فناوري هاي 
روز دنيا برمي گردد كه در تلاش��يم از مراكز دانش بنيان ها در اين راستا 
استفاده كنيم.« به گفته وي در سه تا چهار دهه گذشته همواره با مشكلات 
محيط زيستي زيادي مواجه بوديم، مشكلاتي كه ناشي از توسعه ناپايدار 
بوده اس��ت زماني مي توانيم بگوييم كه در مسير توس��عه پايدار حركت 
مي كنيم كه در كنار توس��عه اقتصادي تخريب محيط زيست را به همراه 
نداشته باشيم.  حش��متي افزود: »در كش��ور به علت برخي مشكلات از 
جمله تحريم ها شاهد پديده هاي زيست محيطي زيادي هستيم از جمله 
آنها آلودگي هوا، فرونشست زمين، خشكي تالاب ها كه تمام آنها ناشي از 
بي تدبيري ما است، قطعاً نمي توانيم معجزه كنيم و قول هاي بلند پروازانه 
بدهيم، اما تلاش مي كنيم با استفاده از قوانين موجود بتوانيم راهكارهاي 
مناسبي را براي جلوگيري از پيشرفت آلاينده ها داشته باشيم. همچنين 
35 ميليون هكتار كانون هاي فرسايشي بحراني داريم كه متأسفانه سالانه 
حدود 500 هزار هكتار عمليات عمراني انجام مي شود كه فاصله آن بسيار 
زياد اس��ت. علاوه بر اينها بايد سوخت و خودرو اس��تاندارد باشد تا شاهد 

كاهش آلودگي هوا باشيم.«
 ۴۲ ميليون موتور و ماشين فرسوده

حشمتي با اشاره به آلودگي هوا افزود: »از 25 ميليون خودرو و موتورسيكلت 
17 ميليون در مرز فرسودگي قرار دارند و 10/5 ميليون از اين وسايل نقليه 
را موتورسيكلت تشكيل مي دهد، هر موتورس��يكلت هم چند برابر يك 

خودروي استاندارد آلودگي دارد.«
آقاي معاون با تأكيد بر اينكه هر موتورس��يكلت چند برابر يك خودروي 
استاندارد آلودگي دارد، خاطر نشان كرد: »حال سؤال اين است اگر پول 
مورد نياز هم باشد آيا صنعت خودروسازي توان خدمت دهي در اين وسعت 
را دارد؛ مثلًا الان بخش زيادي از اتوبوس ها فرس��وده اند، آيا خودروسازي 
مي تواند تعدادي اتوبوس توليد كند كه اين نياز را برطرف كند، اگر پول هم 
باشد نمي تواند چون اين ظرفيت را ندارد.« به گفته وي اتوبوس ها به ويژه در 
كلانشهر ها به حدي آلاينده هستند كه حتي نمي توان روي آنها كاتاليست 

نصب كرد، اين نشان مي دهد كه از گذشته به فكر اين مسئله نبوديم. 
از نگاه وي با توجه به اهميت موضوع بايد استانداردي تدوين كنيم تا هر جا 
كه لازم است به بخش قضايي ورود كنيم تا صنايع ملزم شوند به تكاليف 
قانوني خود عمل كنند، بنابراين مشكل فقط پول نيست، بلكه حركت به 

سمت توليدات سالم و بدون و آلايندگي است. 
  »انتقال« آب گزينه آخر 

حشمتي با تأكيد بر اينكه از نظر سازمان محيط زيست انتقال آب هميشه 
آخرين گزينه است، افزود: » مديريت منابع آبي، استفاده از آب هاي بازيافتي 
و بازچرخاني آب اولويت ما است، البته تخصيص آب در بخش هاي مختلف 
توسط وزارت نيرو اعلام مي شود، اما بايد محاسبات خود را درست انجام 
دهد و در اين پروسه بالادست و پايين دست را مد نظر قرار دهد و سازمان 
محيط زيست هم بر اساس آخرين وضعيت بررس��ي و نظر خود را اعلام 
مي كند، البته آب مقوله مهمي است و در برخي نقاط موجب بروز مشكلات 

اجتماعي شده است كه در اين شرايط وزارت كشور بايد ورود كند.«
وي اظهار داشت: » گاهي ما مسئولان وعده هايي مي دهيم كه شايد از روي 
اشراف نداشتن به قوانين روز باشد، و شايد هم مي خواهند در شرايط تحريم 
و س��خت به مردم اميد بدهند، اما زماني كه به آن عمل نمي شود مسائل 
اجتماعي به بار مي آورد آن چيزي را كه سازمان دنبال مي كند، نص صريح 
قانون است. بر اين اساس تا طرحي گزارش ارزيابي زيست محيطي نداشته 

باشد، امكان اجراي آن وجود ندارد.«
 ۲۷0 ميليارد تومان اعتبار مقابله با گرد و غبار

علي محمد طهماسبي بيرگاني، دبير ستاد ملي مقابله با گرد و غبار سازمان 
حفاظت محيط زيست هم از اختصاص اعتبار 270 ميليارد توماني براي 
مقابله با گرد و غبار خب��ر داد.  به گفته وي ح��دود 34/6 ميليون هكتار 
مناطق غبارخيز در كشور داريم كه از اين ميزان 4 ميليون و 230 هزار تن 
ذرات معلق زير 10 ميكرون در 23 استان پراكنده مي شود، همچنين 270 
ميليون هكتار هم مناطق غبارخيز خارجي در اطراف كشور داريم كه از اين 

ميزان 147 ميليون تن گرد و غبار به كشور گسيل مي شود.   
دبير ستاد ملي مقابله با گرد و غبار سازمان حفاظت محيط زيست افزود: 
»براي مقابله با گرد و غبار و مه��ار كانون هاي داخلي يك برنامه 10 عمل 
س��اله تهيه كرديم كه در آن ميزان اعتبار و نوع عمليات مش��خص و به 
استان ها ابلاغ شده اس��ت. در بخش خارجي هم دو برنامه عمل در قالب 
زير منطقه اي غرب و جنوب غرب و شرق و شمال شرق تهيه كرديم و قرار 
است در مهرماه كارشناسان ايراني به عراق و سوريه اعزام شوند تا كارهاي 

عملياتي آغاز شود.«

زهرا چیذري 

مجید ابهري، رفتار شناس


